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Halász-Sándor Gyöngyvér 

Édesanyám

Előttem mindig jó példával jártál 
Imádságban értem el nem fáradtál

Kitartóan szeretetben neveltél 
Velem együtt sokat nevettél

Öröm és bánat egymást válthatja
A te szereteted életem áthatja

S a legfontosabb, amit értem tettél:
Krisztushoz engem elvezettél.

“Mit használ nekünk Krisztus
mennybemenetele?”
“Először, hogy Ő a mennyben, az Atya színe 
előtt nekünk Közbenjárónk. Másodszor, hogy 
a mi testünk a mennyben biztos zálog nekünk 
afelől, hogy Ő, mint a mi Fejünk, minket, tagjait 
szintén fel fog vinni oda. Harmadszor, hogy Ő 
viszont zálogul Lelkét küldi alá nekünk, akinek 
ereje által nem a földiekkel törődünk, hanem 
az odafelvalókkal, ahol Krisztus van, ülvén az 
Istennek jobbján”. 
(Heidelbergi Káté 49. kérdés)

Imádság

Mindenség Ura, alázatosan állunk meg előtted 
mindenért hálát adva. 
Köszönjük neked az édesanyák odaadó önzetlen 
szeretetét, az imádságos szívet, amely nem szűnt 
meg értünk könyörögni semmilyen körülmények 
között.  
Köszönjük, hogy Fiad értünk is itt járt ezen a 
földön és vállalta helyettünk a szenvedést, a 
megaláztatást, a kereszthalált, de hálatelt szívvel 

szólunk most hozzád, amiért továbbláthatunk a 
keresztnél és a feltámadott Úr Jézust követhetjük. 
Köszönjük Urunk, hogy te mindenben példát 
mutattál nekünk és nem hagysz magunkra, Igéd 
és Szentlelked által velünk vagy. 
Kérünk Te segíts, hogy ne távolodjunk el tőled, 
hanem tudjunk hozzád fordulni, hitünkben 
megerősödni, Igeolvasás és imádság által 
keressük a veled való kapcsolatot minden nap. 
Ámen  

Halász-Sándor Gyöngyvér, diakónus
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HÁZI ÁHÍTATOK

2022. MÁJUS

Róm 6,12–23
„Mert a bűn zsoldja halál: az Isten kegyelmi ajándéka pedig örök élet a mi Urunk Krisztus 
Jézusban.” (Róm.6,23)
A megváltottakon többé már nem uralkodik a bűn. Ez nem azt jelenti, hogy figyelmen 
kívül hagyjuk Isten törvényét. Jézus Krisztus munkálkodása által megváltozunk, és egy új 
életet kezdhetünk. Az örök élet egy személyben van, és ez a személy maga Jézus Krisztus. 
Mindenkinek örök élete van, aki megmarad Őbenne. Az Ő világossága és Igéje tartja meg 
Isten népét. 
Ima: Urunk, téríts meg bennünket, hogy megtalálhassuk az üdvösség útját! Taníts minden 
jónak megismerésére és cselekvésére! Ámen.

                                                                                                                      2Sám 19,41-44

Róm 7,1–13
„Azért  ám a törvény szent, és a parancsolat szent és igaz és jó.” (Róm. 7,12)
Isten törvénye és parancsolata mindig jó és szent. Legjobb életvitel az ember számára az, 
ha teljes odaadással figyel Isten szavára. Mindig gondolnunk kell arra, hogy a törvényben 
nincsen hiba, mert Isten adta azt népe számára, és ezért tökéletes. A törvény ismeretére 
azért van szükség, hogy megismerjük bűnös voltunkat. Így tudunk a bűnbánat útjára lépni 
és megismerni a mi Urunk irgalmát, amely határtalan, és bizonyossá tesz bennünket az 
üdvösségünkről. 
Ima: Mennyei Atyánk, add meg a te kegyelmedből, hogy megismerjük törvényednek és 
parancsolataidnak igazságát. Ámen. 

 2Sám 20

Róm 7,14–25
„Hálát adok Istennek a mi Urunk Jézus Krisztus által. Azért jóllehet én az elmémmel az 
Isten törvényének, de testemmel a bűn törvényének szolgálok.” (Róm 7,25)
Emberi természetünk, annak ellenére, hogy életünket átadtuk Krisztusnak, hajlamos arra, 
hogy a világnak is meg akar felelni. Aki a Lélek által újjászületik Jézusban, megtapasztalja, 
hogy újra és újra meg kell, hogy harcolja a hitnek harcát. A régi emberi természetünk 
hajlamos a kísértésnek engedni, és így újabb bűnöket elkövetni. Tudjuk, hogy mi a jó, és 
mégis sokszor a rosszat cselekedjük. De Jézus Krisztus által lehetőséget kapunk ellenállni 
a gonosznak. 
Ima: Köszönjük Istenünk, hogy a mi Urunk, Jézus Krisztus által érkezik a szabadság. Ámen.  

2Sám 21,1–14

Róm 8,1–17
„Mert akiket Isten Lelke vezérel, azok Istennek fiai.” (Róm 8,14)
Isten Szentlelke ad szabadulást nekünk Jézus Krisztusban a bűn és a halál törvényétől. 
Csakis a Lélek által ismerjük meg Isten igazságát. Isten igazságát a Szentírásból ismerhetjük 
meg, hiszen a Bibliát Isten emberei írták a Szentlélek segítségével. Mi, ma élő keresztyének, 
ugyanúgy a Lélek által érthetjük meg Urunk üzenetét. Nélküle nem tudunk hitben járni, és 
csak Isten uralma alatt lehetünk az Ő gyermekei. 
Ima: Mindenható Isten, ajándékozz meg bennünket Lelked erejével! Ámen.

2Sám 21,15–22
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Róm 8,18–30
„Tudjuk pedig, hogy azoknak, akik Istent szeretik, minden javokra van, mint akik az ő 
végzése szerint hivatalosak.” ( Róm 8, 28)
A mi Urunk úgy munkálkodik, hogy minden a javunkra legyen, nekünk, akik szeretjük Őt. 
Ezért nincs véletlen a mi életünkben, hanem minden Isten irányítása alatt van. Mindent 
tud rólunk, ismeri örömeinket és bánatainkat. Ez biztosít számunkra nyugalmat és 
békességet. Örömeinkért adjunk hálát, a megpróbáltatásokat pedig türelemmel hordozzuk. 
A mi Gondviselőnk mindenkor vigyáz reánk. Ha Istent szeretjük, teljesen Őrá tudjuk bízni 
magunkat, és el tudjuk fogadni az Ő végzéseit.    
Ima: Gondviselő Istenünk, növeld bennünk a hitet és a szeretetet, hogy el tudjuk fogadni a 
Te akaratodat! Ámen.

 2Sám 22,1–25

Róm 8,31–39
„Kicsoda  az, aki kárhoztat? Krisztus az, aki meghalt, sőt aki fel is támadott, aki az Isten 
jobbján van, aki esedezik is érettünk:” (Róm 8,34)
Van-e valaki, aki elszakíthatja a megigazult embert Krisztus szeretetétől? Bizonyára nincsen. 
Mert Jézus szeretete és hűsége minden értelmet felülhalad. Emberi értelmünkkel ezt nem 
tudjuk felfogni, csak hittel. A Megváltónak a szeretetében Isten szeretete lett nyilvalóvá 
irántunk. Ettől a szeretettől semmi sem választhat el. Ez a tudat tesz bennünket erőssé és 
kitartóvá a hitben és a reménységben. A mi Urunk megszabadít bennünket a kárhozattól.  
Ima: Urunk, köszönjük néked a szabadítást! Ámen.

2Sám 22,26–51

Róm 9,1–5
„Igazságot szólok Krisztusban, nem hazudok, lelkiismeretem velem együtt tesz bizonyságot 
a Szent Lélek által,” (Róm 9,1)
Pál apostol aggódik Izráelért, azért a népért, akihez ő is tartozik. A hívő keresztyén is aggódik 
az ő szeretteiért, testvéreiért és népéért, ha látja, hogy rossz úton járnak. Ez az aggodalom 
nem kell, hogy kétségbe ejtsen bennünket, hanem még jobban ösztönözzön imádságra és 
cselekvésre. Mert Isten az embert közösségre és egymás iránti szeretetre teremtette. Tudjuk, 
hogy Isten gondot visel rólunk, de nekünk is gondot kell viselnünk egymásról.  
Ima: Segíts meg Urunk, hogy mindig a te igazságodban járjunk, és tudjunk egymásról 
gondot viselni. Ámen. 

2Sám 23,1–7

Róm 9,6–13
„Nem lehet pedig, hogy meghiúsult legyen az Isten beszéde. Mert nem mindnyájan 
izráeliták azok, kik Izráeltől valók. (Róm 9,6)
Sok keresztyén ember úgy gondolkodik, hogy ő keresztyénnek született, és azt gondolja, 
hogy ez elegendő. Pedig, ha nem tér meg Jézushoz a szívében, akkor csak fizikailag van jelen 
a keresztyén közösségben. Valójában szívében és lelkében távol van nemcsak a közösségtől, 
hanem az egyház Urától is. Ilyen esetben nem tud teljes odaadással szolgálni sem a 
közösségnek, sem az Úrnak. Szükségünk van arra, hogy megtérjünk megváltó Urunkhoz, 
hogy teljes szívvel, teljes erővel Őt kövessük. 
Ima: Mennyei Atyánk, adj nékünk igaz megtérést, hogy a te igazságodat megismerhessük. 
Ámen.                                                                                                                    

2Sám 23,8–39

Róm 9,14–33
„Annakokáért tehát nem azé, aki akrja, sem nem azé, aki fut, hanem a könyörülő Istené.” 
(Róm 9,16)
Az embereknek és nemzeteknek a sorsa nem saját akaratukon vagy erőfeszítésükön múlik, 
hanem Isten kegyelmén. Isten evangéliuma egyformán szól minden emberhez. Az a nagy 
kérdés, hogy az ember az örömhírt elfogadja-e, vagy pedig elutasítja. Minden embernek 
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szabad akarata van, hogy válasszon a világ dolgai, vagy Isten igazsága között. Vagyis a hit 
és a hitetlenség között. Aki az Urat választja, azt Isten kegyelme elvezeti az üdvösségre. 
Ima: Istenünk, engedd, hogy mindig a te akaratodat válasszuk, és annak engedelmeskedve 
cselekedjünk. Ámen.              

 2Sám 24,1–10

Róm 10,1–13
„Mert minden, aki segítségül hívja az Úr nevét, megtartatik.” (Róm 10,13)
Az evangélium egyetemes voltát bizonyítja a mai igénk. Az ember nem is kívánhatja az 
üdvösség útjának egyszerűbb meghatározását, mint amely ezekben a bibliai versekben 
találhatók. Isten nem személyválogató, Ő egyformán szeret mindannyiunkat. Mindenkinek 
megadatott a megváltás lehetősége. A mi Urunk nem kirekesztő Isten, hanem Úr az egész 
világ felett. Gazdag kegyelemben és irgalomban mindenkihez, aki az ő nevét segítségül hívja.  
Ima: Segítségül hívjuk szent nevedet, Urunk tarts meg bennünket! Ámen.                        

2Sám 24,11–17

Róm 10,14–21
„Azért a hit hallásból van, a hallás pedig Isten igéje által.” (Róm 10,17)
A hit akkor érkezik az emberhez, amikor meghallja az Igét az Úr Jézus Krisztusról. Nem 
elegendő csak fülünkkel hallani, hanem a szívünkbe is be kell azt fogadni. Mert az Igének 
nemcsak hallgatói kell, hogy legyünk, hanem megtartói is. Így jutunk igaz és teljes hitre. 
A hitünket bele kell vinnünk mindennapi életünkbe, hogy cselekedjük a jót, gyümölcsöket 
teremjünk a mi mennyei Atyánk dicsőségére.  
Ima: Mindenható Istenünk, kérjük a te erődet, hogy tanúbizonyságot tudjunk tenni a mi 
Megváltónkról, a Jézus Krisztusról. Ámen. 

2Sám 24,18–25

Róm 11,1–10
„De mit mond néki az isteni felelet? Meghagytam magamnak hétezer embert, akik nem 
hajtottak térdet a Baálnak.” (Róm 11,4)
Isten népe között mindig is megvolt az a maradék, aki nem fordult el az ő szövetségétől. 
Így volt ez Illés próféta idejében, és így van ez a mi időnkben is. Akkor is, ha sokszor 
azt gondoljuk és úgy látjuk, hogy nagyon kevesen vagyunk, akik az Úrnak szolgálunk. Az 
egyház Ura mindig gondoskodik az Ő népéről, és mindig lesz egy maradék, aki hallgatja és 
továbbadja az Ő szent üzenetét. Az Ő kegyelme és irgalma tartja meg a választott népet. 
Ima: Megváltó Istenünk, kérünk, hogy Szentlelked által terjeszd a te igazságodat, hogy 
szaporodjon a te néped! Ámen. 

Hós 1

Róm 11,11–16
„Annakokáért mondom: Avagy azért botlottak-é meg, hogy elessenek? Távol legyen, 
hanem az ő esetük folytán lett az idvesség a pogányoké, hogy ők felingereltessenek.” 
(Róm 11,11)
Isten nem vetette el az ő választott népét. Izrael a botlásokkal és a  keményszívűségével 
valójában elfordult az evangéliumtól, és nem fogadta azt be. Nem fogadta el, hogy 
megszületett a Megváltó. Ugyanakkor sok pogány, addig hitetlen, örömmel fogadta a jó hírt. 
Mert az Istentől kapott üdvösség azok számára érvényes, akik hittel elfogadják Jézus Krisztust 
megváltójuknak. Nekünk is vigyáznunk és imádkoznunk kell, hogy megmaradhassunk a 
hitben és reménységben. 
Ima: Urunk, tarts meg bennünket a Jézus Krisztusba vetett hitben! Ámen.             

Hós 2,1–15
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Róm 11,17–24
„Úgy van; hitetlenség miatt törettek ki, te pedig hit által állasz; fel ne fuvalkodjál, hanem 
félj;” (Róm 11,20)  
A keresztyén embert nem a büszkeség, hanem az alázatosság kell, hogy jellemezze. A mi 
Urunk is alázatos volt mindhalálig. Őrizzük meg hitünket, mert meg van írva: „Vigyázzatok 
és imádkozzatok, hogy kísértésbe ne essetek; mert jóllehet a lélek kész, de a test erőtelen.” 
(Mát 26,41) Mindenkor fennáll a veszély, hogy erősnek érezzük magunkat, és mégis elesünk. 
A mai napon is legyünk éberek, hogy ellen tudjunk állni a kísértésnek. 
Ima: Segíts Urunk, hogy tudjunk teelőtted megalázkodni! Ámen.          

Hós 2,16–25

 Róm 11,25–36
„Mert az Isten mindeneket engedetlenség alá rekesztett, hogy mindeneken könyörüljön. 
(Róm 11,32)
Az engedetlenség benne van bűnös emberi természetünkben, mert sokszor saját vágyainkat 
követjük. Ez ellen úgy tudunk harcolni, hogyha Isten akaratát helyezzük a mi akaratunk fölé. 
Ebben segít bennünket Jézus Krisztus ismerete és elfogadása. Ő a mi példánk, aki mindig a 
mennyei Atya akaratát teljesítette. Ha megváltó Jézusunkat követjük, akkor mi  is eképpen 
élhetünk és cselekedhetünk. Két út áll előttünk, a keskeny és a széles út. Válasszuk a keskeny 
utat, amelyen Jézus vezet bennünket, mert így leszünk mindig biztonságban.  
Ima: Vezess Jézusunk s véled indulunk! Ámen.

Hós 3

Róm 12,1–8
„Kérlek azért titeket atyámfiai az Istennek irgalmasságára, hogy szánjátok oda a ti 
testeiteket élő, szent és Istennek kedves áldozatul, mint a ti okos tiszteleteteket. (Róm 12,1) 
Ha Isten irgalmát komolyan vesszük, akkor egész életünket hálából Neki szánjuk. Ez olyan 
keresztyén életszabály, amelyről nem szabad megfeledkezni. A keresztyén vallás nemcsak 
egy vallás a sok más vallás között, hanem egy olyan életvitel, amely teljes embert követel. 
Nem lehet fél szívvel szolgálni az Urat. A nagy parancsolatban is így áll: „Szeresd az Urat, a 
te Istenedet teljes szívedből, teljes lelkedből és teljes elmédből.” (Mát 22,37) Így a mi egész 
életünk egy Isten iránti tisztelet kell, hogy legyen.   
Ima: Kegyelmes Istenünk, segíts bennünket abban, hogy teljes életünket neked adhassuk. 
Ámen.   

Hós 4

Róm 12,9–21
„Örüljetek az örülőkkel, és sírjatok a sírókkal” (Róm 12,15)
Aki Istent szereti, az embertársait is szereti. A keresztyén ember mindig együtt érez 
embertársaival. Lehetősége szerint minden emberrel békességben él. Mert hogyan mondhatja, 
hogy szeretem Istent, akit nem látok, ha haragszom, vagy gyűlölöm felebarátomat, akit 
látok. Ha a teremtő Istent igazán féljük, akkor az ő teremtményeit is szeretjük. Jézus mindig 
szeretetre buzdítja tanítványait. Ő nemcsak ezt tanította, hanem cselekedte is. Ebben is 
legyünk az Ő követői.    
Ima: Hálát adunk Urunk néked, hogy lehetőséget adsz nekünk a szeretetre és a megbocsátásra. 
Ámen.

Hós 5

Róm 13,1–7
„Minden lélek engedelmeskedjék a felső hatalmasságoknak; mert nincsen hatalmasság, 
hanem csak Istentől: és amely hatalmasságok vannak, az Istentől rendeltettek.” 
(Róm 13,1) 
A hit által megigazultak kötelesek alárendelni magukat az emberi hatalomnak. Minden 
rendezett társadalomban van emberi hatalom, mely igyekszik fenntartani a rendet. Minden 
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ott élő ember alá kell rendelje magát ennek a hatalomnak. Mert ez Isten akarata. Ezért a 
keresztyén ember alapvetően nem lázadó, vagy forradalmár. A kivétel, amikor nem vagyunk 
kötelesek engedelmeskedni, ha a földi hatalom Isten törvénye ellen buzdít bennünket. Meg 
van írva: „Istennek kell inkább engedni, hogynem az embereknek.” (ApCsel 5,29b)
Ima: Taníts bennünket engelmességre, hogy mindenkor Néked szolgálhassunk, Urunknak és 
Istenünknek. Ámen.

Hós 6

Róm 13,8–10
„Senkinek semmivel ne tartozzatok, hanem csak azzal, hogy egymást szeressétek; mert aki 
szereti a felebarátját, a törvényt betöltötte.” (Róm 13, 8)
A szeretet tökéletes kifejezése az Úr Jézus személyében nyilvánult meg. Nekünk, akik 
Krisztus követői vagyunk, ugyanúgy kell igyekeznünk a szeretetre egymás iránt. A szeretet 
egyben azt jelenti, hogy képesek vagyunk egymás érdekében áldozatot hozni. „Ne nézze ki ki 
a maga hasznát, hanem mindenki a másikét is.” (Fil 2,4) Ahogy Krisztus szeret bennünket, 
mi is úgy szeressük egymást, mert ez az Isten törvényének a betöltése.
Ima: Urunk, kérünk segíts abban, hogy embertársaink iránti tartozásunkat szeretetben tudjuk 
teljesíteni. Ámen.         

Hós 7

Róm 13,11–14
„Hanem öltözzétek fel az Úr Jézus Krisztust, és a testet ne tápláljátok a kívánságokra.” 
(Róm 13,14) 
A legjobb magatartás, amit mindenek előtt követhetünk, hogy az Úr Jézus Krisztusnak 
engedelmeskedünk. Nem szabad, hogy engedjünk a test világi kívánságainak. A mi Urunk 
tanít bennünket: „Ha valaki jőni akar én utánam, tagadja meg magát és vegye fel az ő 
keresztjét, és kövessen engem.” (Máté 16,24) Így tudunk ellenállni a kísértésnek, és azt a jót 
cselekedni, amit Urunk elkészített számunkra.                   
Ima: Mennyei Atyánk, taníts bennünket, hogy ellen tudjunk állni a test kívánságainak. Ámen. 

Hós 8

Róm 14,1–4
„A hitben erőtelent fogadjátok be, nem ítélgetvén vélekedéseit.” (Róm 14,1)            
 Az erőtelen keresztyén olyan, akiben alaptalan kételyek támadnak, kevésbé fontos dolgokkal 
kapcsolatban. Pl. étkezési szokások, különböző napok megtartása, stb. Ezek nem lényeges 
dolgok a keresztyén hit gyakorlásában. Ezért nem szabad a hitben gyengék felett ítélkeznünk, 
mert mindnyájunkat a mi Istenünk ítél meg. Az erősebbek feladata, hogy bátorítsák a 
gyengébbeket, hogy így együtt erősödjünk a Jézus Krisztusba vetett hitben.  
Ima: Kegyelmes Urunk, kérünk adj megértést a szívünkbe a mi testvéreink iránt. Ámen.

Hós 9

Róm 14,5–12
„Mert közülünk senki sem él önmagának, és senki sem hal önmagának.” (Róm 14,7)
A legjobb keresztyén magatartartás, amit mindenképpen követnünk kell, hogy az Úr Jézus 
Krisztust felöltözzük. Testünket ne tápláljuk gonosz gondolatokkal és cselekedetekkel. Nem 
a testünk kívánságainak kell élnünk, hanem a mi Urunknak, megváltó Jézus Krisztusunknak. 
Egyedül Őt hallgassuk és kövessük. Mert ha így cselekszünk, akkor különbözünk a 
körülöttünk lévő világtól. Legyünk bátrak és erősek a mi megváltó Urunkban.                                                                                                                
Ima: Szentlélek Isten, vezérelj bennünket a te utadon, hogy a te dicsőségedre élhessünk. 
Ámen. 

Hós 10,1–11
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Róm 14,13–23
 „Mert az Isten országa nem evés, nem ivás, hanem igazság, békesség és Szent Lélek által 
való öröm.” (Róm 14,17)                                                                                                                    
Isten országának igazi tartalmára kell figyelnünk. A keresztyéneknek nem az a feladata, hogy 
ítéljék egymást, hanem az, hogy tekintettel legyenek egymásra. Az igazi szabadság alapja a 
Krisztusban való hit és öröm. Isten országát nem földi országként kell elképzelnünk, mert a 
mennyei ország egy lelki ország, amelyben Isten Szentlelke uralkodik. Ezt az országot nem 
lehet földi szemmel látni, hanem csak hittel elfogadni. 
Ima: Urunk, ajándékozz meg bennünket a te országoddal, hogy öröm és boldogság legyen a 
mi életünk. Ámen. 

Hós 10,12–15

Róm 15,1–13
„A reménységnek Istene pedig töltsön be titeket minden örömmel és békességgel a hívésben, 
hogy bővölkedjetek a reménységben a Szent Lélek ereje által.” (Róm 15,13)
Ha Isten vezérel bennünket, akkor türelmesek vagyunk a gyengék iránt, és igyekszünk 
keresztyén testvéreinkkel egyetértésben élni. Csakis így lehet békesség a mi Istenünkkel és 
testvéreinkkel. Mindezt a Szentlélek erejével tudjuk elérni. A lelki életben fontos, hogy ne 
a saját értelmünkre, képességeinkre építsünk, hanem Isten kijelentett igéjére figyeljünk és 
aszerint cselekedjünk. A körülöttünk lévő világ azért ilyen örömtelen és békétlen, mert nem 
ismeri fel az élet forrását, amely maga a Jézus Krisztus. 
Ima: Magasságos Istenünk, áldd meg a mi életünket békességgel és örömmel, amely a te 
ajándékod. Ámen. 

Hós 11

Róm 15,14–33
„Meg vagyok győződve atyámfiai én magam is ti felőletek, hogy teljesek vagytok minden 
jósággal, betöltve minden ismerettel, képesek lévén egymást is inteni.” (Róm 15,14)
Az apostol a közösségről ír. Ebben a részben kifejti, hogy a keresztyének egy közösséget 
alkotnak, attól függetlenül, hogy fizikailag és földrajzilag milyen távol vannak egymástól. 
A távolság nem gátolja őket, hogy egy közösséget alkossanak a Jézus Krisztusban. A mi 
kötelességünk amellett, hogy önmagunkért és a mellettünk élőkért imádkozzunk, ne 
feledkezzünk meg, hogy a távolban élő testvéreinkért is fohászkodjunk, akár békességben, 
vagy háborúságban és üldöztetésben is élnek. 
Ima:  Taníts bennünket, Urunk Istenünk arra, hogy mindenkoron tudjunk imádkozni az egész 
anyaszentegyházért, és hálát adni azért, hogy vannak hittestvéreink az egész világon, akik a 
te nevedet dicsérik. Ámen. 

Hós 12

Róm 16,1–16
„Köszöntsétek egymást szent csókolással. Köszöntenek titeket a Krisztus gyülekezetei.” 
(Róm 16,16)
Ma, amikor megemlékezünk a mi Urunk mennybemeneteléről, nem szabad arról 
elfeledkeznünk, hogy Szentlelke által továbbra is mindig jelen van közöttünk. A mi 
Megváltónk továbbra is velünk van a gyülekezetek közössége által, hiszen mindannyian, 
akik hiszünk benne, az ő testének tagjai vagyunk. Ezért kötelességünk egymásról gondot 
viselni és egymásért imádkozni. Az Ő Szentlelke köt össze bennünket, és arra indít, hogy 
mind egyénileg, mind a közösségben Őt szolgáljuk e földi életben.  
Ima: Mennyben lakó Urunk, hálát adunk néked, hogy gondot viselsz földön lakó népedről. 
Ámen. 

Hós 13

Róm 16,17–27
„Az egyedül bölcs Istennek a Jézus Krisztus által dicsőség mindörökké. Ámen. (Róm 16,27)
A hosszú köszöntések után Pál apostol azzal fejezi be a rómabelieknek írt levelét, hogy 
Isten egyedül a tiszta bölcsesség forrása és kijelentője, és ez által legyen dicsőség Jézus 
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Krisztusnak, a mi közbenjárónknak örökre. Azért van szükségünk a Szentírás napi olvasására, 
hogy megismerjük Isten bölcsességét, amely megtart és jó úton vezet bennünket. A keresztyén 
ember számára ez egy olyan lelki táplálék, amely életben tartja az ő hitét és reménységét. 
Ima: Tégy bennünket bölcsekké a Jézus Krisztus tanítása által! Ámen.

Hós 14

Józs 1
„El ne távozzék e törvénynek könyve a te szádtól, hanem gondolkodjál arról éjjel és 
nappal, hogy vigyázz és mindent úgy cselekedjél, amint írva van abban, mert akkor leszel 
jó szerencsés a te utaidon és akkor boldogulsz.” (Józs 1,8)
Mózesnek csodajelre volt szüksége, hogy elvállalja Istentől kapott megbizatását. Utódjának, 
Józsuénak elég volt Isten jelenléte, és kijelentése. Parancsot kapott, hogy folytassa Mózes 
szolgálatát, de figyelmeztetést is kapott, hogy a törvénytől ne térjen el. Mi, ma élő hívők, 
ha vállaljuk Istentől kapott feladatunkat, előttünk kell, hogy legyen az Úrnak törvénye és 
kijelentése. Csakis így szolgálhatunk igazán a mi megváltó Urunknak. 
Ima: Hatalmas Urunk, hálát adunk néked, hogy elhívtál a szolgálatra. Tégy bennünket 
bátrakká és erősekké ebben a szolgálatban. Ámen.

Ef 1,1–14

Józs 2
„És mondának Józsuénak: Bizony kezünkbe adta az Úr azt az egész földet; meg is olvadt 
már a földnek minden lakosa miattunk.” (Józs 2,24)
Isten az ő terveinek megvalósítására pogány embereket is felhasznál, így a parázna Ráháb is 
felismerte hogy Isten az ég és a föld Ura. Izráel kémei jó hírrel érkeznek vissza Józsuéhoz, 
és a választott nép megbizonyosodik abban, hogy az Úr mellettük van. A mi időnkben is 
meggyőződhetünk arról, hogy Istennek ereje van győzelemre vinni a mi küldetésünket. Ezért 
ne csüggedjünk, hanem bátran harcoljuk meg a hitnek szép harcát.
Ima: Taníts Urunk, hogy mindenkor bizalommal forduljunk hozzád, tudván azt, hogy 
megsegítesz bennünket. Ámen.

Ef 1,15–23

Józs 3
„Ekkor monda Józsué Izráel fiainak: Járuljatok ide, és halljátok meg az Úrnak, a ti 
Isteneteknek szavait!” (Józs 3,9)
Istennek népe mielőtt sikeresen cselekedett volna, az Úr elé járult. Ezen a napon mi is 
jelenjünk meg az Ő színe előtt, és kérjük imádkozó szívvel, hogy legyen és maradjon velünk. 
Biztosak lehetünk abban, hogy meghallgatja a mi kérésünket, és csodálatos módon megsegít 
bennünket. Ne kételkedjünk abban, hogy Ő meghallgat, és gondviselése velünk van és marad. 
Urunk szeretete megújul mindennapi életünkben, mert azt ígérte: „...veletek vagyok minden 
napon a világ végezetéig. Ámen!” (Máté 28,20b)
Ima: Urunk, taníts bennünket imádkozni és reménykedni. Ámen.

Ef 2,1–10

Józs 4
„Hogy megismerje a földnek minden népe az Úrnak kezét, hogy bizony erős az; hogy 
féljétek az Urat, a ti Isteneteket minden időben.” (Józs 4, 24)
Miután Izráel népe csodálatosan átkelt a Jordán folyón, megtapasztalva az Úrnak erős kezét, 
hálás szívvel tizenkét követ állítottak fel a Jordán közepén. Ezzel fejezték ki Isten iránti 
tiszteletüket. Mi se feledjünk el hálát adni Isten hatalmas cselekedeteiért a mi életünkben. 
Legyen ez a nap a hálaadásé, hogy Jézus Krisztus megszabadított bennünket a kárhozatnak 
hatalmától. Egyedül benne bízhatunk és reménykedhetünk.
Ima: Hálát adunk azért Urunk, hogy újra és újra hálát adhatunk Jézus Krisztus szabadításáért. 
Ámen. 

Ef 2,11–22
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AZ IGE MELLETT

Jézus mennybemenetele, s a tanítványok igehirdetése
“Az Úr Jézus pedig miután ezeket mondta nekik, felemeltetett a mennybe, és az Isten jobbjára 
ült. Azok pedig elmentek, hirdették az igét mindenütt, az Úr pedig együtt munkálkodott velük, 
megerősítette az igehirdetést a nyomában járó jelekkel.”
          Mk 16,19-20

 Márk evangéliuma a legrövidebb az 
evangéliumok között. Mindössze tizenhat 
fejezetben foglalja össze a mi Urunk Jézus 
Krisztus földi pályafutását, szavait, tetteit, 
csodáit. Végül pedig rámutat arra, hogy amikor 
Jézus Krisztus a földi életét befejezte, fölment a 
mennybe. A legrövidebb, és legősibb evangélium. 
A legtömörebben, legvelősebben Márk tárja elénk 
azt, amit tudnunk kell a mi Urunkról. 

 „Miután ezeket mondta nekik.” Miket? 
Mire tanította Jézus az övéit? Arra, amivel mi a 
gyermekeket kereszteljük, a missziói parancsra: 
menjetek el, tegyetek tanítványokká minden 
népeket, megkeresztelvén őket az Atyának, a 
Fiúnak, és a Szentléleknek nevében, s íme, én 
veletek vagyok minden napon a világ végezetéig. 
Amikor ezeket elmondja, akkor felemelkedik az 
égbe, és az Atya jobbjára ül. Valakinek a jobbján 
ülni, az mindig megtiszteltetés. Amikor van egy 
vendégség, ahol készítenek ülésrendet, akkor a 
jobb oldalra azt ültetik, akit meg akarnak tisztelni. 
Az Atya Isten jobbján ülni, a legnagyobb tisztesség 
ezen a világon. A Megváltónak ez a tisztesség jut 
azért a hatalmas dologért, amit érettünk tett. Az 
Atya hatalmában részesül. Az Atya akaratával 
megegyező dolog az, hogy Ő eltávozik ebből a 
földi világból, miután feladatát teljesítette. 

 Ám a tanítványok sem maradnak tétlenek. 
Azok a tanítványok, akik annak idején három 
esztendeig mellette voltak, akik éjjel-nappal 
figyelték a tanítását. Elmennek, és azt teszik, amit 
Jézus kér. Mit kér Jézus? Azt, hogy hirdessék 
az evangéliumot. Ez a legfontosabb dolog: az 
evangéliumot hirdetni, és imádkozni. Ma is ez a 
legfontosabb dolog az egyházban. Minden más, 
ami az egyházhoz tartozik, legyen az egy idősek 
otthona, vagy gyermekekről való gondoskodás, 

az mind-mind ezeknek a következménye. Akárki, 
akármit mond, a Bibliában világosan ott áll, hogy 
ez az egyház feladata: evangéliumot hirdetni, 
és imádkozni. Nem maradhat ki az egyházhoz 
tartozó embereknek az életéből az, hogy 
imádkozzanak, s az evangéliumról bizonyságot 
tegyenek. Az első tanítványok ezt tették, 
hirdették az evangéliumot mindenütt. Amerre 
csak jártak, amerre elmentek, széles e világon. 
Így jött létre, az igehirdetés következtében az 
egyház. Az igehirdetés következtében jöttek létre 
a gyülekezetek mindenfelé. 

 A tanítványok hirdették az igét, az 
Úr pedig együtt munkálkodott velük. Hogy 
lehet ez, hogy Jézus mennybe ment, s mégis 
együtt munkálkodott velük? Úgy, ahogyan az 
ószövetségi időkben láttuk, hogy a magasban 
álló hadvezér, együtt küzdött a völgyben csatázó 
sereggel a végső győzelemért. Mózes, Áron és 
Húr a hegyen imádkoznak, így Józsué győzhet 
a völgyben. Ugyanúgy Jézus Krisztus Isten 
jobbjáról figyeli, irányítja, segíti a munkálkodó 
keresztyén sereget. Ez ad erőt nekünk is, ma élő 
keresztyéneknek, hogy Jézus Krisztus minket 
figyel, erősít bennünket, jelen van ebben a 
világban. Jó tehát látnunk, hogy az igehirdetéssel 
együtt munkálkodik, csodákkal és jelekkel kísérte 
a tanítványokat. A jelek, a gyógyulás jelei. Voltak 
persze, akik csak a kísérő jelekre figyeltek, de 
a lényeg mindig az evangélium hirdetése, és az 
imádság. 

 Olvassuk, látjuk Jézus mennybemenetelét, 
felemeltetését. Az ember küszködik azzal, hogy 
felemelkedjen, kiszakadjon a Föld vonzásából. 
Rengeteg tudományos előkészület a Holdra 
szálláshoz, s hasonlók. Rengeteg munka, 
rengeteg pénz, pedig csak egy kicsit távolodtak 
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el a földtől, nem is a mennybe mentek. Isten 
abba a világba viszi Jézus Krisztust, és abba a 
világba emelkedik fel, amit szem nem látott, 
fül nem hallott, ember szíve meg sem gondolt. 
Jó nekünk ezt látni, hogy az öltözék nagyon 
fontos. Az űrhajósok szkafandert húznak, hogy 
túléljék a másfajta környezetbe való átlépést, s 
megőrizzék biztonságban a földi testüket. Jó arra 
gondolni, hogy hogyan mehetünk a mennybe. 
Mik a feltételei, hogy a keresztyén ember a 
mennybe jusson? Pál leírja az efézusi levélben, 

hogy hogyan lehet mennybe jutni. Jézust kell 
felöltözni. Hogyan lehet Jézust felöltözni? Jézus 
szerint kell ahhoz élni. Úgy kell élni, és úgy kell 
járni ebben a világban, mint ahogy Jézus járt. 
Más lelki tartalomra van szüksége az embernek 
ahhoz, hogy Jézust valóban tudja követni. A 
legfontosabb feladat, amit mennybemenetele 
előtt ránk bízott, hogy imádkozzunk, és hirdessük 
az Ő evangéliumát, s Ő nem hagy el bennünket. 
Ámen.

Dr. Sándor Endre (†)
lelkipásztor 

Urunk, köszönjük, hogy nem hagysz el bennünket, hogy erősítesz bennünket. Megköszönjük, hogy 
szólod szent igédet, mert az a szándékod, hogy erősödjünk az igehirdetés által. Köszönjük, hogy nem 
hagysz el bennünket sem, ha szent akaratodat igyekszünk követni, és teljesíteni, hanem onnan az 
Atya jobbjáról könyörögsz értünk is. Imádkozunk az igehirdetőkért széles e világon. Imádkozunk a 
gyülekezetek tagjaiért, könyörgünk Hozzád erőért mindannyiunk számára! Urunk, légy gyógyítója a 
betegeinknek, erősítője a gyengéknek, erősíts bennünket a következő napokban is! Urunk, hirdettesd 
igédet általunk is, küldd Szentlelked áldott erejét! Hallgasd meg kinek-kinek csendes, személyes 
imádságát is! Ámen.

Dr. Sándor Endre (†)
lelkipásztor 

RÁDIÓS ISTENTISZTELET
Értesítjük testvéreinket, hogy református istentiszteletünket 2022. május 15-én 

közvetíti az Újvidéki Rádió. Vallási műsorunk ultrarövid hullámon, vasárnap reggel 
8:05 -kor a 90,5/92,5 MHz-en hallható. 
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GYÜLEKEZETEINK ÉLETÉBŐL

SZABADKA

 Ribár Gyula
szabadkai presbiter

A HARANG 

 Adjuk át a szót a harangnak. A harang maga 
beszél, engedjük hogy maga hirdesse „Tebenned 
bíztunk elejétől fogva”.
 Talán a harang a legtökéletesebb hangszer, 
mert egymaga és egyetlen hanggal el tudja érni 
azt a mélyen a lélekbe markoló hatást, amire más 
hangszerek csak zenekarban egyesülve képesek. 
Sokakat elmélázó hangulatba ringat a hajnali és 
az esti harangszó is, érzelmi világunkhoz nagyon 
közel esik. A harangszó az hívogató szó. A hajnali 
harangszó nyugalmat és tisztaságot hoz, imádságra 
és hálaadásra hív. Érezteti az éjszaka sötétségét 
szertefoszlató, tiszta és nyugodt napindító üzenetét. 
Amikor a templom harangja ébreszt, amikor a 
harmathullás megmosta a poros levegőt, tiszta a 
hajnali ég, nyitva a mennyország. A hajnali harangszó 
ujjongva száll a pirkadó ég felé, nincs akkor semmi 
más hang a környéken, csak a kongás. Utána a kakas 
kukorékolás, kakukk madár, pacsirta, pitypalatty és 
imitt amott sárgarigó hang, mert ezt így rendelte el 
az Uraknak Ura a Királyoknak Királya, a mi teremtő 
Istenünk.
 Amikor a harangok szava, a harangok 
harmóniája összecseng, imába zeng, imát üzen, 
ez szenvedőknek vigasztalás, erőtleneknek erő, 
örvendezőknek áldás, bűnbánóknak bocsánat, 
elhagyottaknak a gyógyító szeretet forrása. A világ 
legnagyobb harangja a moszkvai Kremlben lévő 
„harang cár”. Súlya több mint 200 tonna. 1733-ban 
készült, manapság nem működik, de mint műemlék, a 
szabadban van kiállítva (forrás: Magyar Lexikon Bp. 
1962).
 Szabadkán, egyházunk kordokumentumában 
egy nap, pontosan 1970 július 4.-e fényes betűkkel 
van bejegyezve. Ezen a napon történt az új templom 
és harang avatás itt, a Zombori úton. Azon a napon 
a hajnalhasadás mintha előbb megtörtént volna. 
Korábban ébredtek a templomkert gyöngyharmatos 
díszvirágai. Áradt ránk a kegyelem fénye és ezzel már 
Urunk megajándékozott bennünket virradatkor, kora 
reggel. Abban az időben 1945- 1983-ig, a gyülekezetet 
Póth Lajos lelkipásztor pásztorolta. A szentelésen, 
a hívek és vendégek száma közel ezer volt. Az első 
előfohász magyar, német és szerb nyelven hangzott 

el, éspedig Póth tiszteletes úr tolmácsolásában: 
„Kegyelmes Istenünk, drága mennyei édes Atyánk 
az Úr Krisztusban! Hálával magasztalunk azért, 
hogy Jézus nevében a lélek által, mint gyermekeid 
jöhetünk hozzád mindenkor, mostmár az új házadba, 
az új templomodba. Jöhetünk semmit se hozva, de 
irgalmas szeretetben bízva, valóban gyermeki hittel. 
Kérünk ne szűnj meg minket oltalmazni, erősíteni és 
vezetni.”
 Ezen a napon az ige olyan kristálytisztán 
zengett, mint a templomi harang. Magasan 
szárnyalt és az igazságot hirdette. A lelkek mélyén a 
legérzékenyebb húrok rezdültek meg, a legszentebb 
hála és magasztalás hangjai. A megsegítő Isteni 
kegyelem reánk kiáradott.
 A harangszó az emberi élet kísérője, hisz jelen 
van kereszteléskor, konfirmáláskor, házasságkötéskor, 
egyházi tisztségviselők választásakor, jelzi 
istentiszteleteink kezdetét, sőt annak összehívását 
is. Ugyanakkor szomorú hangja megszólal akkor is, 
amikor a földi vándorutunknak vége és felcsendül 
kántorunk éneke: „Megyek már ó Uram, megyek 
feléd, fájdalmas szent uton, mindig feléd, Ó, sok 
keserve van de ez az én utam, Hisz hozzád visz Uram 
mindig feléd.” (Lowell M. 391. dics.)

„ Az élőket hívom, a holtakat siratom, a villámokat megtöröm „.
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SZABADKA

 Ribár Gyula
szabadkai presbiter

VIRÁGVASÁRNAP

 A Szentföldön, azon a napon, amikor Jézus 
szamárháton bevonult Jeruzsálembe, az olajfák 
hegyéről indult el. Ma itt, az olajfák hegyének oldalán, 
van egy u.n. “SIRATÁS” Kápolna, amely külsőleg egy 
nagy könnycsepphez hasonlít. A Kápolna ablakából 
rálátni a templom hegyre, az egész óvárosra. Itt kelt 
életre a virágvasárnapi történet. 
 
 Kevés keresztyén embernek adatik meg az 
a lehetőség, hogy a földi vándorútján itt lehessen, 
itt álljon meg. Itt voltak a tanítványok, itt volt 
Jézus, amelyről Lukács evangélista így ír: (19,41) “ 
Amikor közelebb ért, meglátta a várost, megsiratta 
“. A tanítványok gyönyörködhettek a látványban, 
a templom ragyogó szépségében, hallották az 
örömujjongást, látták a királyi fogadtatást, hogy 
az emberek pálmaágakat az útra szórnak, felső 
ruháikat az útra terítik, Jézus pedig már látta, hogy 
bent a városban a bevonuló számára kereszt készül 
és a hallelujás örömkiáltásokba belevegyül a feszítsd 
meg kiáltás. A virágvasárnap ilyen ellentétekből 
tevődik össze. A közelgő húsvéti ünnepekre az ország 
minden részéből özönlik a nép Jeruzsálembe. Jézus 
is jön tanítványai kíséretében. Tizenkét éves korában 
járt erre először, most pedig ez volt az utolsó útja. 
Azért jött, hogy Atyja akaratának eleget tegyen, és 
a megváltás nagy munkáját bevégezze. Tudta, hogy 
mi vár rá a városban: kereszt, kínos halál, fenékig 
kell kiürítenie a keserűség poharát. Ő itt bizonyította 
be, hogy csak az Úrnak nevében jön, hogy Isten 
akaratát mindig szem előtt tartotta, és annak a saját 
akaratát is alá tudta rendelni. “Ne úgy legyen amint 
én akarom, hanem amint Te”. Ennek az akaratnak 
engedelmeskedik, nem nyúl a korona után, hanem 
megmarad azon az úton, melyet Isten jelölt ki számára, 
melynek a végén keresztfa és töviskoszorú vár rá.
 
 Szabadkán, 2022 virágvasárnapján, az 
istentiszteletre érkezvén, áthaladunk a templomot 
körülvevő templomkerten. Amikor a kelő nap áttöri 
a sötétség sűrű ködét, virradatkor már ébrednek a 
templomkert lakói: gyöngyharmatos dísz virágok, 
borostyán, fenyőfák, cserjék stb. Azon a napon, amikor 
Jézus bevonult Jeruzsálembe, a nép virágot is szórt, 
virágot is dobált az útra, amelyen Ő elhaladott. Luther 

Márton virágvasárnapi dicséretében így ír: Jeruzsálem 
városában, Minden népek sokasága, Virágokat szór 
útjára, S ajka nyílik hozsannára. (Batthyány - kódex 
nyomán XVI. század). Egyébként a virág az emberi 
élet kísérője, hisz jelen van a bölcsőtől a koporsóig. A 
szép számban megjelent hívek részére nt Harangozó 
László lelkipásztorunk tartotta az istentiszteletet 
nagy tisztelettel és szeretettel. Máté 21: Bevonulás 
Jeruzsálembe. A templom megtisztítása. A terméketlen 
fügefa. Jézus beszédei a templomban. 

“ Az előtte és utána menő sokaság pedig kiált vala, 
mondván: Hozsánna a Dávid fiának! Áldott aki jő az 
Úrnak nevében!  Hozsánna a magasságban! “  
(Mt. 21,9.).
 
Mi is azért Királyunknak, Menjünk elébe Urunknak, 
Vigyünk pálmaágak helyett, alázatos, tiszta szívet. 
(Batthyányi kódex).
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Halász Renáta
Gyermekmisszió 

munkatárs

    Köszöntjük az édesanyákat

GYERMEKMISSZIÓ

„Boldogok a tiszta szívűek, mert ők az Istent meglátják.”

Kézimunka délutánt tartottunk Bácsfeketehegyen 
a Gyermekmisszió szervezésében. Édesanyák, 
nagymamák részére készítettünk üdvözlő lapokat. 
A kézimunka mellett éneket tanultunk Isten 
szeretetéről és gondviseléséről.  A gyermekek mellett 
anyukák és nagymamák is részt vettek a programon. 
Összesen 80-an voltunk, két csoportban dolgoztunk 
kisebbekkel és nagyokkal. A családias, vidám délutánt 
szeretetvendégséggel zártuk. Az új könyvtárterem 
adott helyet a kedves és jó hangvételű délutánnak. Jó 
volt együtt lenni, beszélgetni és barátkozni. Köszönjük 
a munkatársak, szülők segítségét! E programon és 
a Gyermekmisszió más alkalmain is pénzadományt 
gyűjtöttünk és továbbítottunk a Kárpátalján lévő 
nagydobronyi református Gyermekotthon részére.
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A fenti hosszú idézet Pápai Páriz Ferenc Pax 
crucisából származik és a 90. zsoltárunkhoz írt 
parafrázis kezdő mondata. A Pax crucis, vagyis 
a Kereszt békéje című alkotás 1707-ben és 1708-
ban íródott; „Kezdettem Szatmárt a bujdosásban 
10 December 1707. Végeztem N. Bányán, 30. 
Aug. 1708.” - igazítja el olvasóját Pápai Páriz. 
A kereszt békéje nem más, mint a zsoltárokhoz 
fűzött parafrázisok, imádságok, értelmezések 
gyűjteménye. Különlegességét pedig az adja, 
hogy Pápai Páriz Ferenc ezt bujdosása alatt írta. 
Történt ugyanis, hogy a Rákóczi szabadságharc 
alatt a nagyenyedi kollégium tanári karának és 
diákjainak menekülniük kellett a császári csapatok 
elől. Ez alatt a „száműzetés” alatt született a Pax 
crucis. A legenda szerint menekülés alkalmával 
Pápai Páriz mást nem is vitt magával, csak a 
Bibliáját.

Nagyenyed veszedelméről egy Jókai novella is 
íródott, A nagyenyedi két fűzfa című, melynek 
egyik szereplőjét, a kollégium tudós rektorát, 
Tordai Szabó Gerzsont éppen Pápai Párizról 
mintázta az író. A történet szerint a Nagyenyed 
mellett futó patak partján letűzött két fűzfadorong 
kihajtott és a mai napig ott áll a város mellett. 
Ez a legenda nagyon élő lehetett később is a 
reformátusok körében, mert nagymamám néhány 
évtizeddel ezelőtt még úgy mesélte, ha ledugunk 
a földbe egy fűzfavesszőt és az kihajt, minden 
bizonnyal jó reformátusok vagyunk.

Pápai Páriz Ferenc maga is a nagyenyedi 
kollégiumban szerezte meg az alaptudását. 
Innen járta be Európa különböző egyetemeit és 
szerzett orvosi diplomát a bázeli egyetemen. 
A magyarországi nehéz helyzet sem rettentette 
el attól, hogy 1675-ben visszatérjen hazájába, 
visszatérjen Nagyenyedre, ahol orvosként is 
praktizált, de a kollégium tanára is volt és 
mindemellett jelentős irodalmi munkát is végzett. 

Fáradhatatlan, ízig-vérig tudós, az egyik 
legnagyobb magyar polihisztor volt. Humanista 
műveltsége, erős patriotizmusa, példaértékű lehet 
ma is számunkra. A modern értelmiségi előképe 
ő, aki az világ teljességének megismerésére és 
szerzett ismereteinek átadására törekedett egész 
életében. Ha van az értelmiségi létnek feladata, 
küldetése, akkor az nem lehet más, mint amit 
Pápai Páriz cselekedett, akit minden munkájában, 
minden vállalásában, minden küzdelmében mély 
kálvinizmusa segített. 

Pápai Páriz Ferenc életművén tűnődve önként 
adódik a kérdés: létezik-e ma református, 
kálvinista értelmiségi lét, magatartás, vállalás, 
feladat? Ha létezik is, nagyon rejtve működik, 
inkább csak búvópatak lehet. Pedig nagy szükség 
lenne rá. Igen nagy szükség! Mintha letértünk 
volna valahol az útról, mintha eltévelyedtünk volna 
a világ dolgaiban. Ahogy Pápai Páriz a 42. zsoltár 
parafrázisában mondja: „Oh mely igen messze 
vetik az embert, még az Istennel való járáshoz 
szokott híveket is gyakorta evilági dolgok, mind 
a kedvünk szerint és mind a kedvünk ellen valók, 
az Isten szeretetinek érzésétől!” Persze ad ő erre 
gyógyírt is: „de afelől ugyancsak nem esnek 
kétségbe, hanem felserkentik és gerjesztik minden 
érzékenységeiket, és így minden bánatjukat és 
békételenségüket visszanyomják…. Ilyen hittel 
és reménységgel bíztatjuk mi is, te választott 
néped és sereged magunkat: és minthogy 
gonoszok a napok és a bűnnek alkalmatosságai 
és a botránkoztató emberek feletébb sokak… 
felette nagy kívánsággal kívánkozik ebben az 
ő állapotjában a mi lelkünk tehozzád.” Így hát 
ne essünk mi se kétségbe; imádkozzunk és 
reménységgel keressük a helyes utat Isten felé. 

„Uram Isten, ki magadnak népet és örökséget szerzettél, adjad a te híveidnek a te 
megszentelő lelkedet, oltsad beléjük a te félelmedet; és az ő sok, nagy és hosszas harcuk 

után, adj nyugovást és pihenést, hogy a te szenteid ne nyomattassanak el az ő ellenségeiktől 
teljességgel, mert te voltál a te híveidnek hajlékuk minden időben.”

Dr. Szabó Katalin
főmuzeológus

Semmelweis Orvostörténeti 
Múzeum

GONDOLATÉBRESZTŐ
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Halász Dániel 
lelkipásztor

INTERJÚ

Kárpátalján jártunk 
Mindenki úgy adjon, ahogy előre eldöntötte szívében, ne kedvetlenül vagy 

kényszerűségből, mert „a jókedvű adakozót szereti Isten”. (II Korinhtus 9,7)

 Aki járt már Kárpátalján az tudja, hogy a 
Kárpát-medence legszegényebb része. Most az 
Orosz - Ukrán háború miatt pedig még nagyobb a 
szegénység. Bár Kárpátalja messze van a fronttól, de a 
gazdasági hatás ott is érződik. Az árak emelkedésétől 
Ukrajna se mentes, ráadásul, a háború kezdete óta, 
mivel sok üzem leállt sok behozatali árujuk van, ami 
még emel az árakon.
         Nagyon sokan elmenekültek a háború 
elől. Néhány falun mentünk keresztül, amelyek 
szinte teljesen üresek, elvétve csak asszonyokat és 
gyermekeket látni az utcán, a férfiak behúzódnak, 
félnek a katonai behívótól.
         A Szerbiai Református Keresztyén Egyház 
is csatlakozott az adományok gyűjtéséhez, aminek 

az első részét Virágvasárnap előtti héten jutattuk el 
a Magyar Református Szeretetszolgálat segítségével. 
De a gyűjtést folyamatosan fenntartjuk és ahogy 
gyűlnek az adományok, úgy fogjuk továbbjuttatni. Az 
adományokat a lelkészi hivatalokba lehet bevinni.
Amit továbbra is gyűjtünk és amire szükség van:
Tartós élelmiszert - Liszt, cukor, konzervek, étolaj, 
rizs, tészta. 
Higiéniai eszközök - szappan, tusfürdő, fogkrém, 
fogkefe, mosópor, pelenka (felnőtt és baba), 
popsikrém, popsitörlő, fertőtlenítő .
Pénzadomány - A ottani egyházi szervezeteknek 
szüksége van a pénzre is. Hiszen az üzemanyagot 
a szállításhoz, ügyintézéshez, illetve az ottani 
intézményekben rezsiköltséget kell fizetni.

Legyen meg a Te akaratod, (Máté 6, 10a)
Harangozó Gyöngyi

diakonissza

Legyen meg a Te akaratod! Mostanában ezen 
a kijelentésen gondolkodtam. Ha őszintén 
megvizsgálom az imádságomat, nagymértékben 
a kérés jellemzi. Kérek magamnak, családomnak, 
másoknak, kérek áldást, gyógyulást, szabadulást. 
Néha az az érzésem, hogy úgy bánok Istennel 
mintha Ő köteles lenne meghallgatni és teljesíteni 
a kívánságaimat, mintha nem is egy személy lenne, 
hanem egy gépezet. Szégyellem magam. Eddig terjed 
az Isten  iránti kötődésem, szeretetem?
 Aztán elkezdek hálát adni. Hálát adni a jó dolgokért, 
minden áldásért, oltalomért, majd utamon születik egy új 
felismerés: elkezdek hálát adni a rossz dolgokért. Hálát 
adok a kudarcokért, a veszteségekért, “nem szeretem” 
napokért, a betegségekért, a sikertelenségekért, az 
igazságtalanságokért, a szomorúságokért, a meg nem 
hallgatott imákért, a sebekért, az összetört álmokért. 
S a lelkem megkönnyebbül. Egyre kevesebb teher 

nyomja vállamat, a lelkem szárnyai felszabadulnak 
és mind magasabbra repülök. Már felé kerekedek 
a gondoknak, nem húzhatnak le, hálát adtam értük, 
elfogadtam a múltam, jelenem, jövőm, nem lázadok, 
nem kérek, nem vitatkozom. Csak elfogadom, amit 
Isten ad. Ma és holnap egyaránt. Függetlenül attól, 
hogy kedvemre való lesz e vagy sem. Feltétlen 
bizalommal mondom ki: legyen meg a Te akaratod!
Majd arra gondolok, vajon mit is adhatnék én annak, 
aki engem mindennél jobban szeret, akinek drága az 
életem, aki hűséges szeretettel hordoz engem életem 
minden napján?! Szeretni akarom Őt teljes életemmel, 
teljes szívemmel! Nem számít, hogy teljesülnek e az 
álmaim, nem számít, hogy ki mit gondol rólam. Egy 
a fontos: feltétel nélkül szeressem azt az Urat, aki 
engem minden tökéletlenségem, bukásaim ellenére 
szeret és sosem hagy cserben, velem van mindig 
életem végéig! Egyedül Ő méltó az imádatra!!!
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Az utunk során találkoztunk a Mezővári Református 
Gyülekezettel és részt vettünk egy hétköznapi 
istentiszteleten ahol már megfogyatkozott létszámmal 
voltak jelen a hívek, de annál felemelőbb érzés volt 
egy ilyen istentiszteleten részt venni. Bevallom 
őszintén, hogy jómagam azért mentem oda, hogy 
lelki támaszt adjak, de az az igazság, hogy én kaptam 
lélekben sokkal többet, mint amit el tudtam gondolni. 
Zán Fábián Sándor, a Kárpátaljai Református Egyház 
püspökének igehirdetése nagyon magával ragadott, 
amikor arról beszélt, hogy mi képletesen most el kell 
menjünk a pusztába és leboruljunk a Mindenható 
Isten előtt, mert minden emberi borzalomnak csak 
úgy lehet vége, ha az ember megtér és leborul Isten 
előtt. Erre van szüksége a mai nemzedéknek is, 

ezért kell imádkoznunk és ezért kell hirdetnünk az 
evangéliumot. Igehirdetés közben a háború sújtotta 
területekről példákat is hozott, hogy ott milyen 
körülmények között élnek és vannak az emberek. 
Mi történik ott velük, ahol az emberi bűnnek a 
kegyetlensége nem ismer határokat. 
Ennek az istentiszteletnek a végén osztottuk ki a 
nálunk gyűjtött vetőmagok egy részét.
Az istentisztelet után, készítettem interjút püspök 
úrral, melyet alább közlünk:

“Azt pedig tudjuk, hogy akik Istent szeretik, azoknak 
minden javukra szolgál, azoknak, akiket örök 
elhatározása szerint elhívott.” Róma 8, 28

Itt vagyunk Ukrajnában, ahol háború zajlik 
pontosabban Kárpátalján, ami jelenleg Ukrajna egyik 
legbiztonságosabb része, ahol a magyar testvérek 
is élnek, itt él a református közösség. Itt van velem 
Zán Fábián Sándor püspök úr, akivel a háborús 
helyzetről beszélgetek.

Hogyan élik meg a háborút, ami igaz, hogy 
innen messze zajlik, de a hatása itt is érződik 
Kárpátalján?
A hatása az igen érződik, mert a háború hírének 
hallatán a legtöbb magyar családból egy vagy több 
ember is elmenekült, sokan elmenekültek az életüket, 
a gyermekeik életét féltve. Sokan elmentek, akik 
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eddig is külföldön dolgoztak, de még itthon voltak, 
általában a Kárpátaljai magyarok húsvét után 
indultak útnak, addig itthon voltak a családjukkal. 
Viszont most február 24-én nagyon sokan átlépték a 
határt és így sok család maradt úgymond egymástól 
elszakítva, kettészakítva, az idősebbek itthon 
maradtak, a fiatalabbak elmentek, a behívások elől 
is menekülve, de magától a háború borzalmaitól 
megijedve is menekültek úgyhogy érint minden 
települést Kárpátalján, nagyobb településekről több 
száz ember ment el. Érint úgy is bennünket, hogy 
idejöttek a menekültek tehát nagyon sok településen 
az idemenkülteknek a száma meghaladja a száz 
embert is, és a közösség megpróbálja őket segíteni. 
Ez is változtatott, illetve a bizonytalanság, a 
légiriadók, az egyik nap még van élelem a másik nap 
nincs, utána megint van. Ez mind mind az életünket 
olyanná alakította, ami rossz, ami kellemetlen, ami 
sok bizonytalansággal és lelki gyötrődéssel jár.

Igen, említette, hogy nagyon sokan elmentek innen, 
köztük sok család. Most voltunk az istentiszteleten 
és látszik itt a faluban is, hogy félig üres a falu, 
sokan hiányoznak, de ugyanakkor sokan jöttek 
belső Ukrajnából. Úgy tudom, hogy az egyház 

egyes intézményeit átalakították befogadó 
központokká. Ez hogyan működik illetve, akik ide 
jönnek, mennyire érzik itt jól magukat ebben a 
közösségben?
A magyarlakta települések segítőkészsége, befogadó 
szeretete és az a gondoskodás, ahogyan törődnek a 
menekültekkel az messze felülmúlja az ukrán falvakat 
és településeket, ha megnézzük, hogy a magyar 
településeken arányaiban több a menekült, aki helyet 
kapott és biztonságban érezheti magát. Eleinte 
bizalmatlanok, félelemmel érkeznek, itt is megálltak 
a faluközpontban és próbáltak érdeklődni, hogy 
lenne e valamilyen lehetőség, hogy ők átmenetileg 
itt kapjanak menedéket. Sokan elmondják azt, 
hogy jutnak el ide, (a mi településünk a határ előtt 
az utolsó falu) úgy, hogy előtte már öt, tíz helyen is 
megálltak és visszautasították őket. Az ideérkezők 
az én meglátásom és megtapasztalásom szerint 
csalódnak abban, hogy hogyan fogadják őket és 
hogyan gondoskodnak róluk. A mi községünkben is 
két intézménye az egyháznak menekülteket fogadott 
és nagyon sok család ismerősöket, rokonokat. Akik 
régebben falusi turizmussal foglalkoztak, azok volt 
turistáikat, akiknek megvolt egy egy telefonszám 
azokat fogadták be és igyekszenek gondoskodni 

is azokról, akik ide menekültek. Nagyon sokan 
úgy jöttek ide a második hullámmal, amikor nem a 
milliárdosok jöttek, hanem az egyszerű emberek, 
akiknek el kellett hagyni azt a területet, ahol addig 
életek.

Hallottam azt is, hogy vannak református lelkészek, 
akik ukrán nyelvű alkalmakat is tartanak, így 
az egyház nem csak a testi szükségleteikről 
gondoskodik azzal, hogy befogadja őket, hanem 
a lelki szükségletekre is oda figyel. Mennyire 
érezhető ez eddig itt? 
A mi szomszéd településünkön is a tiszteletes úr 

tud ukránul, jól beszéli a nyelvet, a bibliai nyelvet 
is ismeri. Ő is tart minden vasárnap alkalmat a 
menekültek számára. Beregszászban minden vasárnap 
van istentisztelet és imaközösség a menekültek 
számára. Hétköznap gyerek alkalmak vannak, de a 
gyerekekkel jönnek a felnőttek, akik beszélgetnek, 
gyakorlatilag nem egy meghirdetett, de egy tudatos 
lelkigondozást kapnak a szülők, akik ide jöttek, főleg 
édesanyák a gyermekeikkel. Fontosnak tartjuk az 
evangélium hirdetését. Fontosnak tartjuk azt, hogy 
mi protestánsok a protestánsok egyszerűségével 
és tisztaságával vallást tegyünk a megfeszített 
Krisztusról, mert az a meggyőződésünk, hogy ennek 



Református Élet 2022. május

19

az országnak csak akkor van jövője, hogyha Isten 
felé fordul és megélik azt a megtérést, ami életet 
jelent és üdvösséget. Ezért nagyon fontosnak tartjuk 
az evangéliumot. Mi is rendeltünk, vásároltunk 
ukrán nyelvű irodalmat, rendeltünk több mint 5000 
ukrán nyelvű Szentírást, hála Istennek volt ukrán-
magyar Újszövetségünk, amit a magyarországi Biblia 
Társulat és az ukrajnai adott ki 2017-ben a reformáció 
évében közösen, ez nagy segítség akár a nyelvtanulás 
szempontjából is, mert nagyon sokan igyekeznek 
legalább köszönni és megköszönni a támogatást, a 
segítséget magyarul. Úgy gondolom, hogy ez az idő, 
mert minden idő alkalmas a Jézus Krisztusról szóló 
bizonyságtételre, de ez az idő fogékonyabbá teszi 
azokat az embereket, akik keresik a kérdést, hogy mi 
magyarok, akiket annyit szidtak ebben az országban és 
annyit bántottak az elmúlt nyolc év alatt, mégis miért 
segítenek nekik? Azért mert nekünk is megbocsátott 
Krisztus és mi is megtapasztaltuk az Ő szeretetét és mi 
szeretnénk minden reggel, vagy amikor könyörgünk 
őszintén elmondani a Mi Atyánknak azokat a szavait, 
amelyek az irgalmasságra és a bocsánatra tanítanak 
mindnyájunkat. 

Sokan nem értették, hogy miért akarok én egy 
olyan országba menni, ahol háború zajlik és sokan 
féltettek, de szerettem volna lelki támaszt nyújtani 
az itt lévőknek, de az istentiszteleten és az itt 
lévőkkel való találkozás alkalmával inkább úgy 
érzem, hogy én kaptam lelki támogatást és lelki 
felemelkedést. Így úgy gondolom, akik lelkileg 
megviseltek, akik belső Ukrajnából jönnek, valóban 
lelki támaszt kapnak itt. Említette püspök úr, hogy 
nagyon sokan elmentek innen és sokan pedig jöttek 
is ide, hogy látja a jövőt itt Kárpátalján, akár a 
magyarság, akár a reformátusság szempontjából. 
Az elvándorlást mi is megtapasztaltuk Délvidéken. 
Itt eddig is jelen volt az elvándorlás, most a háború 
hatására még inkább. Nekünk keresztyéneknek a 
jövő felől nincs kétségünk, de mégis a földi jövőt 
hogyan látja?
Kárpátalja a jelenlegi helyzetben is egy olyan terület, 
ahol nem sokáig marad üresen telek, ház, falu, város, 
ez az elmúlt évszázadokban is egy nagyon mozgalmas 
terület volt. Ami most ért bennünket az igaz, hogy a 
nemzet nagy tragédiáinak az eseményeihez hasonlít 
a legjobban, mi mégis jó reménységgel vagyunk. 
Én több olyan igei biztatást is kaptam az elmúlt 
időszakban, ami arra vezette a gondolataimat, arra 
biztatott engem, hogy ne essek kétségbe, mert 
mindenki, aki elment azt vissza fogjuk kapni. Nem 
lesz olyan személyi veszteségünk, ami jelentős lenne. 
Én bízok abban, hogy azok a családok, akik a háború 
miatt mentek el és az elmúlt nyolc évben kitartottak itt, 
azoknak a nagy része haza fog jönni. Akik el akartak 
menni azok az elmúlt 30 év alatt mehettek, fiatal 

családok az elmúlt években mehettek, sokan mentek 
is, de nagyon sokan itthon maradtak és akik az elmúlt 
hetekben mentek el, azok rá voltak kényszerülve, 
hogy elmenjenek. Tehát ez nem turizmus, mert nehéz 
ez a korszak mindenkinek, nagy a bizonytalanság, itt 
általános mozgósítás van. Nagyon sok munkahely 
is megszűnt, akik mezőgazdasággal foglalkoztak 
azoknak a mindennapjai is háború nélkül is el volt 
lehetetlenítve az üzemanyagárak miatt, az alacsony 
árú mezőgazdasági termék felvásárlása miatt. 
Most viszont, amikor se üzemanyag, se pénz nincs, 
valahol ezeknek az embereknek meg kell keresniük 
a családjuk számára a kenyeret. Tehát sok magyar 
család nemcsak a háború elől menekült, hanem az 
életben maradás miatt is. Mert itthon maradva nem 
tudta volna ellátni a családját. Én bízok abban, hogy 
haza fognak jönni. Azt látom, hogy néhány hét után 
nagyon sokan jelentkeznek, hogy ők visszajönnének 
már, szóljunk, mondjuk, hogy mikor lehet már 
jönni. Sajnos még nem tudjuk azt mondani, hogy 
lehet jönni. Nagyon sokan hazajöttek egy, másfél 
hét után, a háború kezdetétől, amikor elmentek. 
Jöttek haza fiatal családok, de jöttek haza édesanyák 
gyermekükkel. Megpróbálják az otthonukat 
fenntartani. Az egyházközségekben az látható, hogy 
sokan hiányoznak, mi bízunk abban, hogy haza 
fognak jönni, mindenkit arra bátorítunk, hogy legyen 
kitartó, ne hagyja el a szülőfaluját, városát. Akik 
itthon maradtak, maradjanak. Akik elkényszerülnek, 
őket haza várjuk. Mi évek óta tartunk minden évben 
hazaváró istentiszteletet, mert az elvándorlás az nem 
most jelentkezett. Most az emberek elfelejtették vagy 
a sajtó elfelejtette az Ukrajnában eddig is nehézséget 
okozó problémákat a magas árakat, a rezsiköltségeket, 
az alacsony nyugdíjakat, az alacsony bérezéseket, a 
gyenge egészségügyi ellátást és sorolhatnám tovább. 
Tehát eddig sem volt egyszerű itt, viszont harcedzettek 
az emberek. Nagyon sok mindent megtanultak és 
nagyon sokszor a vannal megvannak elégedve. 
Hálásak azért, amijük van és nem engedik, hogy az 
elégedetlenség lelkülete eluralkodjék rajtuk, hanem 
megpróbálnak hálás szívvel élni a mindennapokban. 
Én úgy gondolom, hogy Kárpátaljának van jövője, van 
az itt élő magyarságnak jövője. Nagyon sok magyar 
falu jó bizonyságát teszi annak, hogy tisztességes 
keresztyén emberek, akik nem mennek el az elesett 
mellett, nem tagadják meg a segítségnyújtást más 
népeknek, más nemzeteknek, akik idejönnek és 
segítséget kérnek, menedéket kérnek. Úgy gondolom 
azok, akik Istennek ilyen tanúságtevői szeretettel és 
irgalmassággal, azoknak van jövőjük. Nem emberi 
számításaink vannak vagy valami titkot tudunk, 
viszont azt az igét tudjuk, hogy “akik Istent szeretik 
azoknak minden javukra van”.
Így legyen. Köszönöm szépen a beszélgetést. 
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